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سؤال های آزمون نهایی در نخستین روز برگزاری و در فرصتی کوتاه بعد از آغاز آزمون لو رفت

نشت ۱۷ دقیقه ای

بررسی حجاب در مترو محرمانه شد

شرق: در اولین روزهای برگزاری امتحانات نهایی کشور و تنها ۱۷ دقیقه بعد از شروع 
آزمون، بخش زیادی از سؤال ها لو رفت و به سرعت در فضای مجازی منتشر شد. این 
موضوعی اســت که از چند ماه پیش درباره آن هشدار داده شــده بود و نگرانی های 
زیادی هم وجود داشت. چند وقتی است که مســئولان سازمان آموزش و پرورش و 
همچنین ســازمان سنجش آموزش کشور از امنیت پایین برگزاری این آزمون ها سخن 
می گویند. این مسئولان همیشه هم «فضای مجازی» را به عنوان یک مقصر برای چنین 
بحران هایی معرفی می کنند و در آســتانه برگزاری این آزمون ها درخواســت قطعی 
طولانی مدت اینترنت را هم می دهند. همین هفته گذشــته مسئولان سازمان آموزش 
و پرورش از قطعی اینترنت برای مدتی مشــخص طــی ۱۱ روز برگزاری آزمون های 
نهایی سخن گفته بودند که با آن موافقت نشد. حالا و در حالی که این آزمون ها بدون 
قطعی اینترنت در حال برگزاری اســت و سؤال ها لو رفته، مسئولان بدون اشاره کردن 
به مسئولیت خودشان در برگزاری امن این آزمون ها می گویند مسئول مدیریت فضای 
مجازی نیســتند و لاجرم رخ دادن چنین اتفاقاتی طبیعی است. اتفاقاتی که با زندگی 

هزاران دانش آموز ایرانی بازی می کند.

تناقض گویی های آموزش و پرورش
ســاعاتی پس از لورفتن ســؤال های آزمون نهایی، محســن 
زارعــی، معاون وزیر آموزش و پرورش، در واکنش به این اتفاق 
گفت: «شفاف و صریح می گوییم که ادعا نداریم انتشار سؤالات 
را به صفر برسانیم، ممکن است کانال های سودجو و افرادی با 
سوء نیت در حوزه ها حضور داشته باشند و با هر ابزاری که قابل 
کشف هم نباشــد عکس بگیرند و منتشــر کنند». این در حالی 
اســت که همین مقام مســئول در گفت وگوی ۲۴ اردیبهشــت  
امســال با خبرگزاری ایسنا از رمزنگاری سؤال های آزمون نهایی 
و صفرشــدن احتمال لورفتن آنها خبر داده و گفته بود: «امنیت 

رمزنگاری ها بســیار بالاســت و قفل این رمزهــا به هیچ عنوان 
قابل بازگشایی نیســت مگر با رمز اصلی. تکثیر سؤالات در روز 
برگزاری امتحانات نیز در اتاق قرنطینه پس از دریافت رمز انجام 
می شود. با این سازوکار امکان لورفتن سؤالات امتحانات نهایی 
را به صفر رسانده ایم. این اطمینان را به خانواده ها می دهم که 

به هیچ عنوان امکان لورفتن سؤالات وجود ندارد».
آقای زارعی در حالی هفته گذشته به خانواده ها این اطمینان 
را می  داد که سؤال ها لو نمی روند که در همین هفته و با شروع 
برگزاری آزمون ها به ســرعت سؤال ها منتشر شد و در دسترس 
عموم قرار گرفت. نکته ای که مسئولان آموزش و پرورش اغلب 

آن را نادیده می گیرند توجه به سایر مؤلفه های امنیتی برگزاری 
آزمون اســت. آنها مکرارا فضای مجازی را عامل این وضعیت 
می داننــد و روی هیچ آیتم دیگری در تأمین امنیت حساســیت 
نشــان نمی دهند. زارعی در یکی از گفت وگوهایش اعلام کرده 
کــه وضعیت تأمین امنیت آزمون های نهایی به شــورای تأمین 
اســتان ها واگذار شــده اســت. او در این زمینــه می گوید: «به 
همه دســتگاه ها تکلیف شده اســت که همکاری لازم را برای 
برگــزاری آزمون های نهایی با وزارت آموزش و پرورش داشــته 
باشند. تأمین امنیت امتحانات نهایی جزء تکالیف شورای امنیت 
اســتان ها قرار گرفته و در بســیاری اســتان ها جلسات مربوطه 

برگزار شده و تقســیم وظایف صورت گرفته  است». با این حال 
روشن نیست بعد از لورفتن سؤال ها این دستگاه ها وظیفه خود 
را به درستی انجام داده اند یا خیر؟ تنها واکنش فعلی مسئولان 

پنهان شدن پشت اسم بزرگ «فضای مجازی» است.
با قطع کردن اینترنت مشکلات برطرف می شود؟

سال گذشــته اولین بار پیشنهاد قطع کردن اینترنت در هنگام 
برگزاری آزمون کنکور از ســوی سازمان سنجش آموزش کشور 
ارائه شد. پیشنهادی که واکنش های زیادی را به همراه داشت. 
امســال هم آموزش و پرورش پیشــنهاد کــرد اینترنت در زمان 
برگزاری آزمون نهایی برای مدت مشــخصی و طی ۱۱ روز قطع 

نورا حسینی: در دستور جلسه شورای شهر تهران زمان آغاز صحن علنی شورای شهر 
تهران ســاعت ۸:۴۵ اعلام شده؛ اما روز گذشته بیش از نیم ساعت از ورود خبرنگاران 
به صحن علنی جلوگیری شد. دلیل آن برگزاری جلسه هم اندیشی در سالن شیبانی و 
احتمال شنیدن صدای جلسه در سالن پایین عنوان شد. مهدی چمران، رئیس شورای 
شهر تهران، به رسانه ها اعلام کرد که موضوع هم اندیشی، موضوع عفاف و حجاب در 
مجموعه خدمت رسان شهرداری به ویژه مترو بوده است. معاون فرهنگی و اجتماعی 
شهردار تهران هم دقیقه ای به حاشیه صحن شورای شهر آمد و پشت درهای صحن 
با دو عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی که در ستاد مشارکت محلات تهران حضور 
دارند، گپ زد. گفت وگوهای دو نفره اعضای شــورای شــهر پیش از آغاز صحن علنی 
نشــان می داد هنوز موضوع نظام نامه محلات و تعیین رئیس و احکامی که شهردار 

تهران به برخی از هیئت امنای محلات تهران داده، به پایان نرسیده است.
تأکید بر انتشار لیست ناایمن های پایتخت

آتش ســوزی بزرگ انبار مولوی روز گذشته موضوع تذکر برخی از اعضای شورای 
شــهر بود؛ حادثه ای که فوتی نداشــت؛ اما به گفته قــدرت االله محمدی، مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی، به دلیل اینکه این مکان مملو از وسایل پلاستیکی بود، اثرات این 
اتفاق که حاوی مواد مسموم کننده بود، شاید خودش را بر نیروهای آتش نشانی تا پنج 
سال آینده نشــان دهد. او در گفت وگویی تلویزیونی اعلام کرده بود که این ساختمان 
جزء ســاختمان های پرخطری بود که در رصد نظارت ما بوده و بیش از پنج بار اخطار 
گرفته؛ اما جزء ۹۵ ســاختمان نبوده است. ساختمان های ناایمن به پنج گروه تقسیم 
می شوند و این ۹۵ ساختمان جزء گروه بسیار پرخطر هستند. محمدی یادآور شده اعلام 
لیست ۹۵ ساختمان مذکور مشکلی ندارد؛ اما هزاران صفحه به اعلام ساختمان های 
پرخطر نیاز داریم. تقریبا بالای ۱۱ هزار ساختمان پرخطر داریم که تغییر کاربری دادند. 
به طوری که منازل مسکونی را سوله و انبار کرده اند؛ آن هم در کوچه هایی که قابلیت 
امدادرســانی ندارند. باید هزینه را برای چنین افرادی بالا ببریم. برای همین ساختمان 
نیز از دستگاه قضائی خواستیم که اعلام جرم کند. ما ضابط قضائی نیستیم و دستمان 

بسته است. برای این ساختمان هایی که تمکین نمی کنند، جرم انگاری نشده است.
مهدی چمران هم در واکنش به آتش سوزی گسترده در صحن شورای شهر تهران 
گفت: ابعاد این آتش سوزی در رسانه ها بازنشر شد و همه وسعت و عمق این حادثه 
را دیدیم. آنچه برای ما در رأس اهمیت وجود دارد، این اســت که اسناد گواهی این را 
دارد که مجموعه آتش نشــانی پنج مرتبه به این ساختمان اخطار ایمنی داده بود؛ اما 

متأسفانه مالکان آن به توصیه ها و تذکرات آنان عمل نکردند.
او یادآور شد: اقدام دادستان پایتخت درباره اینکه اعلام کردند با توجه به اعلام های 
مکرر آتش نشــانی در نبود ایمنی این پلاک، هزینه آتش سوزی و خسارات ناشی از آن 
برعهده خود صاحبان است، اقدامی تأمل برانگیز بود و حالا نه تنها جبران خسارت خود 
را دارند؛ بلکه باید جریمه هم  بشوند؛ چرا که به توصیه های ایمنی توجه نکردند. مهدی 
بابایی، رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شورای شهر تهران، هم با اشاره به حریق 
سوله سه هزار متری در میدان رازی گفت: این  سوله مملو از لوازم یدکی و لاستیک بود 
و پنج مورد اخطار به مالکان داده شــده بود. ۲۰۰ آتش نشان در محل حاضر شدند تا 
توانستند این آتش را مهار کنند و طبقه چهارم ساختمان مجاور که مسکونی هم بود، 
دچار حریق شد که آتش نشانان از سرایت آتش به سایر نقاط جلوگیری کردند. بابایی 
با طرح این پرسش که تا کی قرار است در شهرداری تهران به اخطار اکتفا کنیم، گفت: 

در شــورای شهر تهران سال ۹۸ مصوبه تصویب و چگونگی برخورد با ساختمان های 
ناایمن تعیین شد. اخطار، اطلاع رسانی، درخواست قطع انشعابات از مراجع قضائی و 
پلمب مراحل برخورد با ساختمان های ناایمن است. چرا درباره نمونه این ساختمان 
که جزء ســاختمان های پرخطر بوده، درخواست قطع انشعاب از مراجع قضائی داده 
نشد؟ او با اشــاره به اینکه ســاختمان های بحرانی با پیگیری مدیریت شهری به ۹۵ 
ساختمان رســیده، گفت:  این ساختمان ها جزء ساختمان هایی هستند که مالکان آنها 
هیچ توجهی به اخطار های شــهرداری نداشتند و با وجود جلسه با معاون دادستان، 
مالکان هیچ  گونه همرانی ندارند. پیرو مصوبه شورای شهر تهران درباره اطلاع رسانی 
ساختمان های ناایمن به شهروندان، انتشار لیست ساختمان های ناایمن وظیفه قانونی 
شهردار تهران است. انتشار لیست تشــویش اذهان عمومی نیست؛ چرا که ۹۶۰ هزار 
ســاختمان در تهران وجود دارد و صرفا ۹۵ ساختمان بحرانی و خیلی در خطر است؛ 

حق مردم است که مطلع باشند و از حضور در این ساختمان ها امتناع کنند.
تیزی در این محله حرف اول را می زند

ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران، هم گزارش محله گردی اش از محله کوچه 
نقاش ها را که به محله کوثر معروف است، ارائه داد.

او امنیت را مهم ترین دغدغه ســاکنان این منطقه عنوان کرد و گفت :  محله کوثر 
یکی از این محلات اســت که در همســایگی محلات شــهید هرندی، شــوش و قیام 
قرار گرفته و مهم ترین مســئله مردم امنیت اســت؛ یعنی معتادان، کارتن خواب ها و 
خرده فروشــان مواد مخــدر آنجا را به جولانگاه خود تبدیــل کرده اند؛ درد مزمنی که 
منطقه مرکزی شــهر تهران را فراگرفته و درمان های موقت و مسکن های زودگذر هم 
آن را درمان نکرده اســت. والدین از بدآمــوزی صحنه های ناهنجار تجمع چندنفری 
معتادان در کوچه ها و معابر محله برای فرزندان شــان نگران اند که اول صبح بعد از 
خروج از منزل اولین صحنه ای که با آن مواجه می شوند تا هنگام بازگشت از مدرسه 
که دوباره همان صحنه البته با تعداد بیشتر را مشاهده می کنند و همه زحمات والدین 
و کادر آموزشی مدرسه را بر باد می دهد. مغازه داران از سرقت لوازم شان، تعمیرکاران 
از ســرقت لوازم یدکی خودروهای شان و نگهبان های بوستان های شهرداری از تهدید 
به چاقو و تیزی در دســت آنان اگر مانع ورودشان به بوستان شوند، حرف می زدند. به 
گفته شهردار منطقه و معاون اجتماعی روزانه ده ها نفر را از سطح این محله و سایر 
محلات منطقه جمع آوری می کنند و به مراکز مشخص و تعیین شده تحویل می دهند؛ 
اما بازگشت دوباره آنها را شاهدند؛ به نحوی که عوامل خدمات شهری ناحیه می گویند 
از ترس حضور این افراد و خطرات جانی، ساعت کار پیمانکاران جمع آوری پسماند را 

از سطح محله و محلات هم جوار به ۴:۳۰ صبح تغییر دادند.
او اضافه کرد فرمانده بســیج و یکی از معتمدان محله بنده را با موتور به معابر و 
کوچه هایی برد و نقطه هایی در دیوارها و جداره ها نشان داد که مواد مخدر به صورت 
بســته بندی های ریز در آنها قرار داده شــده بود و افرادی را نشــان دادند که ساقی و 
توزیع کننده هستند و پرسه زده و مسیر یک کوچه را می روند و می آیند و کاری ندارند. 
لکه های بزرگ سیاه که ناشی از آتش افروختن معتادان و کارتن خواب ها در دیوار معابر 
و فضاهای بی دفاع شهری است و به گفته بچه های ناحیه بارها آنجا رنگ آمیزی شده؛ 
اما دوباره آتش روشن کردند و رنگ آمیزی را از بین برده و به لکه سیاه تبدیل کردند. تا 
این مشکل اساسی در محله کوثر و محلات منطقه ۱۲ به ویژه هرندی و شوش ریشه ای 
حل نشــود و امکان بازگشت مجدد آســیب دیدگان اجتماعی یعنی کارتن خواب ها و 

معتادان فراهم باشــد، صحبت از توســعه، بهبود کیفیت زندگی و اجرای طرح های 
توسعه محلی در این محلات بی ثمر است.

امانی با اشــاره به اولین و تنها خواســته مردم این محله گفت: مردم از بوســتان، 
سرانه های بهداشتی و فضای ســبز حرف نزدند و فقط بحث امنیت، کارتن خواب ها، 
معتــادان، بدآموزی برای بچه ها و ترس از عبور زنان و دختران بعد از ســاعت هفت 
عصر بود. مهاجرپذیری به ویژه اتباع بیگانه یکی دیگر از آســیب های منطقه ۱۲ است 
و مردم از تجمع چندده نفری آنان در یک ســاختمان سخن می گویند. خیابان ری به 
عنــوان یکی از معابر اصلی و پیاده راه محله با حضور مغازه های لاستیک فروشــی و 
سد معبرشــان برای عابران مشکل ایجاد کرده به اضافه حضور و پارک وانت بارهایی 
که از ظهر تا پاســی از شــب آلودگی صوتی و ترافیک ســنگینی در این خیابان ایجاد 
می کنند و نیازمند یک ســامان دهی جدی و همکاری جدی پلیس راهور فراجاســت. 
کارکنان شهرداری می گویند آمادگی هرگونه همکاری با پلیس راهور فراجا را دارند تا 

این خیابان و خیابان های مشابه آن را سامان دهی کنند.
امیر یزدی، شــهردار منطقه ۱۲ هــم پس از گزارش امانی با بیــان اینکه روزانه با 
مســائل امنیتی در این منطقه روبه رو هستیم، یادآور شد: تا امروز بیش از ۱۲ هزار نفر 
معتاد جمع آوری شــدند؛ گاهی معتادان ســرنگ آلوده و چاقو در دست می گیرند و 
دنبال نیروهای ما می دوند. ما جمع آوری معتادان را انجام می دهیم و نیروی انتظامی 
نیز در این زمینه با ما همکاری می کند؛ تعداد معتادان کمتر شــده اما حتی وجود یک 
معتاد نیز زیاد اســت. با وجود این روزانه ۷۰ تا ۸۰ معتاد را جمع آوری می کنیم. یزدی 
با بیان اینکه پدیده شب خوابی در خیابان شوش را شاهد هستیم، گفت: ساعت چهار 
و پنــج صبح باید نیروهای خود را اعــزام کنیم که افراد را بیدار کنند تا بتوانند نظافت 

محیط را انجام دهند و هرچه نظافت انجام می شود، باز هم منطقه آلوده است.
بی پاسخ ماندن سؤال سلیمانی از شهردار

در این جلســه نرجس ســلیمانی، رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شورا هم 
سؤالی را که از شــهردار تهران درخصوص وضعیت ناوگان اتوبوسرانی مطرح کرده 
بــود، پیگیری کرد. او گفت که با توجه به نص صریح ماده ۸۳ نســبت به تقدم تذکر 
بر ســؤال، دایر بر تذکر روشــن به شهردار در چهار تاریخ مشــخص به صورت کتبی، 
حســب قانون از مجرای هیئت رئیسه و معلول واسطه توســط رئیس شورا راجع به 
وضعیت حمل ونقل عمومی توســط این جانب به شــهردار تهران تذکر داده شده، در 
جلسه دهم اردیبهشت بعد از گزارش شهردار تهران با توجه به عدم توضیح مناسب 
و قانع کننده دائم و فعالیت های عملیاتی شده در حوزه بهبود و به روزرسانی وضعیت 
حمل ونقل عمومی و نیز تجهیز ناوگان و توســعه خدمات اتوبوســرانی در قریب به 
دو ســال گذشته که به تفصیل چه بوده، از شهردار تهران سؤال شد و وی هم زمان با 
توجه به سؤال پرسیده شده در همان جلسه و پاسخ در مدت یک هفته را پشت تریبون 

مطرح کرد، با وجود این با گذشــت قریب به ســه هفته از جلسه مذکور تاکنون هیچ 
پاسخی در حوزه مورد اشاره درباره سؤال پرسیده شده واصل نشده و در جلسات شورا 
هم پاسخ گویی در این باره صورت نگرفته، در حوزه حمل ونقل عمومی و خصوصی و 
ظرفیت اتوبوسرانی با توجه به احکام مورد اشاره در برنامه چهارم شهرداری تهران و 
بودجه در نظر گرفته شده در سال جاری، نیازمند توجه ویژه و گزارش های روزانه است، 
مجددا بر ضرورت پاســخ گویی و اقدام لازم در حوزه سؤال اخیر به هیئت رئیسه تذکر 
داده می شود برای پیگیری دقیق و ظریف سؤال مذکور اقدام کند. در جلسه روز گذشته 
اعضای شــورای شهر قیمت بلیت مترو را کاهش دادند. مهدی چمران در واکنش به 
این لایحه دوفوریتی گفت: در راســتای تحقق شعار ســال که مهار تورم و رشد تولید 
اســت، لایحه دوفوریتی را تقدیم شورای شــهر کردند که براساس آن نرخ بلیت مترو 
کاهش یابد. البته این اقدام بسیار سخت بود، اما سعی کردیم از سوی مدیریت شهری 
برای کم کردن بهای بلیت مترو گامی برداشته شود تا هم آلام مردم کاهش یابد و هم 

از سخنان مقام معظم رهبری حمایت کنیم.
رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه قیمت بلیت مترو از سه هزارو ۷۷۰ تومان به 
ســه هزارو ۴۰۰ تومان و از دوهزارو ۸۵۰ تومان به دوهزارو ۵۰۰ تومان کاهش می یابد، 
گفت: البته در حوزه تاکسی چون تاکسی متعلق به بخش خصوصی است نمی توانیم 
خیلــی ورود کنیم اما درمورد مترو ســعی کردیم اقدامات مؤثــری انجام دهیم و در 
اتوبوســرانی نیز اتوبوس ها متعلق به بخش خصوصی هستند و نمی توانیم به آنها 

فشار بیاوریم و کم کردن قیمت بلیت مترو هم برای اتوبوس ها به صرفه نیست.
او با بیان اینکه کاهش بلیت مترو از ۲۵ به ۱۵ درصد رقمش مهم نیست، بلکه یک 
پیام خوب به مردم دارد، افزود: ما برای کاســتن از گرانی ها و تورم این کار از دستمان 
برمی آمــد و انتظار هم نداریم کــه از فردا این کار انجام شــود و مترو ۱۵ روز فرصت 
دارد. جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر هم در 
جمع خبرنگاران با اشاره به کاهش نرخ بهای بلیت مترو در تهران گفت: پیشنهاد این 
بود تا بتوانیم نرخ کرایه مترو را که متولی آن شــهرداری تهران است، کاهش دهیم تا 
هزینه آمد و شد شهروندان کاهش یابد. قیمت بلیت مدت دار از دوهزارو ۸۵۰ تومان 
به  دوهزارو ۵۰۰ تومان و بلیت مســیر تهران کرج از سه هزارو ۷۷۰ تومان به سه هزارو 

۴۰۰ تومان کاهش یافت.
موضوع نامه سازمان بازرسی درباره توقف ساخت هتلی ۳۰ طبقه در منطقه یک 
نیز از موضوعاتی بود که رســانه ها از رئیس شورای شهر تهران پیگیری کردند. مهدی 
چمران دراین باره توضیح داد:  در این زمینه نیز ایراداتی از سوی سازمان بازرسی گرفته 
شده بود که معاونت شهرسازی و معماری پاسخ های خود را در این زمینه داده است. 
وزارت میراث فرهنگی و گردشگری از احداث این هتل و سایر هتل ها در شهر تهران نیز 
دفاع می کند، البته تمامی ساخت وسازها باید بر اساس قوانین و مقررات انجام بگیرد.
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شــود. آزمون های نهایی با تغییراتی که در مدل برگزاری کنکور 
داده شــده، اهمیت فراوان تری پیدا کرده و حالا به اندازه کنکور 

مهم است و در سرنوشت دانش آموزان تأثیرگذار است.
محسن زارعی، رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش و پرورش، در همان نشســت خبــری که از رمزنگاری و 
صفرشــدن احتمال لورفتن ســؤال های آزمون نهایی خبر داده 
بود، پیشــنهاد قطع کردن ۱۱روزه اینترنت را هم داد و گفت: «ما 
به دنبال قطع اینترنت بودیم و نه به صورت سراســری، قطعی 
اینترنت در حوزه های امتحانی به مدت ۳۵ دقیقه در ۱۰ الی ۱۱ 
روز برگــزاری آزمون نهایی پایه دوازدهــم و اینترنت خارجی و 
بین المللی را خواســتاریم». این پیشنهاد البته خیلی زود رد شد 
و رضا مرادصحرایی، سرپرست وزارت آموزش و پرورش، ضمن 
تکذیب خبر گفت: «این گزینه بررســی شــد امــا تصمیم گرفته 
نشــد و چنین برنامه ای وجود ندارد». با این حال این پیشــنهاد 
چنان عجیب بود که واکنش ســایر مســئولان را هم به همراه 
داشت. سردار غلامرضا جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
کشور در واکنش به این پیشنهاد گفت که «خدا رو شکر تکذیب 
شد» و در حساب کاربری خود در «ویراستی» نوشت: «پیشنهاد 
قطــع اینترنت برای کنترل تقلب های احتمالی دانش آموزان در 
زمان برگزاری امتحان های نهایی غیرقابل قبول اســت. اولویت 
پدافند غیرعامل پایداری خدمات زیرســاختی به مردم از جمله 
فناوری اطلاعات و ارتباطات است. خدا را شکر که این پیشنهاد 
تکذیب شــد. زمانی که زیرســاخت ارتباطات کشور زیرساخت 
تمام مشــاغل دیجیتال می گردد و این بخش پیشــران اقتصاد 
می شــود، تضمین تداوم کارکرد زیرســاخت ارتباطات از منظر 
پدافند غیرعامل امری واجب اســت، البته حساب مخاطرات در 

سطح امنیت ملی را جدا می دانیم».
حــالا و بعــد از لورفتن فضای مجازی مســئولان آموزش و 
پرورش می گویند که مسئولیتی در قبال فضای مجازی ندارند و 
بــه این ترتیب از حیطه های اجرای دیگری که باید در این حوزه 
مسئولیت پذیر باشند، سلب مســئولیت می شود. آنها می گویند 
که «مدیریت فضای مجازی» در دســت آنها نیست ولی به این 
سؤال پاســخ نمی دهند که آیا امنیت برگزاری آزمون ها هم در 
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